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ظریف: برجام آن قدر محکم بود 
که آمریکا اصلا نتوانست از آن سوء استفاده کند!
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سرویس سیاسی-
»محمدجواد ظریف« در مصاحبه با روزنامه همشــهری ارگان شــهرداری تهران )که بیش از سه سال است به 
طور کامل در اختیار اصلاح طلبان است( گفت که »سیاست جمهوری اسلامی در رابطه با برجام خیلی ارتباطی با 
دولت ها ندارد و این سیاستی است که در سطح نظام اتخاذ شده است و من تقاضایم از همه دوستان هردو جناح 

این است که موضوع برجام را موضوع انتخاباتی نکنند.«
به قول شــاعر جانا ســخن از زبان ما می گویی؟! آن کسانی که در سال 96 و حتی سال 92 با امید واهی دادن 
به مردم برجام را زمینه ساز رای آوری انتخاباتی کردند کدام گروه بودند؟! از قضا جریان منتقد دولت تدبیر و امید 
موضوع برجام و لطمات آن را به قدری با اهمیت می دانند که با منافع حال و آینده یک ملت گره خورده و کاستن 

آن به موضوعی برای انتخابات ظلم به نظام است.
چه کسانی از برجام استفاده انتخاباتی کردند؟

ظریف در ادامه افزوده اســت: »موضوع برجام موضوع معیشــت مردم و شناسایی حقوق ایران است...باید همه 
بدانند برجام موضوعی است که در سطح رهبری پیگیری می شود و سیاست های ما در این زمینه در هر دولتی که 
باشد، تغییر نخواهد کرد. اما اینکه چرا آمریکا تعلل می کند، به دلیل شرایط ویژه داخلی آمریکاست... من احساس 
می کنم]!![ که برجام تصمیم کل نظام بوده و تصمیم یک دولت نبوده که دولت بعدی بخواهد با آن مخالفت کند؛ 
تصمیمی بوده که کل نظام گرفته است. گروهی از دوستان گفتند برجام یک جسد متعفن است، اما دیدند که نظام 
چنین حرفی نمی زند. البته هیچ کس نسبت به روش غرب خوشبین نبوده و خوش خیالی نداشته]!![ و کسانی که 
مذاکره کردند شاید بیش از همه، با بی اعتمادی مذاکره کردند. یک واژه را قرض بگیرم؛ با دلواپسی مذاکره کردند، 
ولی دلواپسی باید از طرف مقابل باشد نه از طرف خودی. ما در مقابل دیگران دلواپس منافع ملی هستیم]!![ و نه 

از بابت اینکه خودی ها درباره منافع ملی کوتاهی کنند.«
این نکته به قدر کافی توضیح داده شــده اســت اما متاســفانه این طیف عادت به تکرار حرف های خود دارد. 
موافقت رهبرانقلاب و شورای عالی امنیت ملی و مجلس با شروطی اعلام شد. آقای ظریف بیاید و بگوید به کدام 

یک از آن شروط یا به چندتای آن شروط عمل شده که حالا مدعی موافقت همه ارکان نظام با برجام شده اند؟!
چه کسانی بهشت پس از برجام را ترسیم می کردند؟!

نکته قابل تامل آنجاست که ظریف در بخشی از مصاحبه با همشهری گفته است: »شما به برجام فقط از بعد 
معیشــتی نگاه کردید و اقتصادی. برجام خاصیت های زیادی داشت... برجام در 2هدف عمده یعنی پایان دادن به 
اجماع امنیتی علیه ایران از طریق پایان دادن به تحریم های شورای امنیت علیه ایران و شناسایی حقوق هسته ای 
ایران موفق بود... برجام توافقی بود که خواصش ادامه یافت؛ هم حقوق هسته ای و هم پایان دادن به امنیتی  سازی  
ایران. اما در حوزه اقتصادی آمریکا قلدری کرد... برجام آن قدر محکم نوشــته شــده که امکان سوءاســتفاده از آن 
بســیار کم است]!![ آمریکا چه کار توانســت بکند؟ اگر برجام ایرادی داشت آمریکا از برجام استفاده می کرد... لذا 
برجام توافقی است که با دقت مذاکره شده است. آمریکا هم سوءاستفاده ای که کرده، سوءاستفاده از برجام نبوده، 

بلکه سوءاستفاده اش از توان مالی اش در دنیا بوده که اتفاقا یک زنگ خطر برای همه دنیا بود.«
اگر نام و شــرح ابتدای این مطلب را برداریم مخاطب گمان می کند در حال خواندن یک متن طنز اســت که 
بر مبنای کنایه نوشــته شــده خاصه آنجا که وزیرخارجه مدعی شده: »برجام آن قدر محکم نوشته شده که امکان 
سوءاستفاده از آن بسیار کم است]!![ آمریکا چه کار توانست بکند؟ اگر برجام ایرادی داشت آمریکا از برجام استفاده 
می کرد... لذا برجام توافقی است که با دقت مذاکره شده است. آمریکا هم سوءاستفاده ای که کرده، سوءاستفاده از 

برجام نبوده، بلکه سوءاستفاده اش از توان مالی اش در دنیا بوده....« 
در حقیقت باید از ظریف پرســید آمریکا پس از برجام و بنا بر آن قرارداد چه کاری نتوانســت بکند؟! هر آنچه 
تحریم بود که به کار گرفته شد، تمام تلاش ها برای محروم کردن ایران از حقوق قانونی اش و حتی حقوق حداقلی 
که در برجام آمده بود صورت گرفت و حالا وزیرخارجه می گوید آمریکا نتوانســت از برجام سوءاســتفاده کند! چه 
سوءاســتفاده ای بهتر از اینکه چند سال پیشرفت برنامه هسته ای کشور متوقف شد، دولت تدبیر و امید تمام تخم 
مرغ هایش را در سبد برجام گذاشت و هفت سال و اندی است که در پی کیمیایی به نام برجام از کار جهادی برای 

مردم و نظارت بر بازار گریزان است.
وزیرخارجه گویا در موقع مذاکره با بخشی از آمریکا منهای قدرت اقتصادی آن مذاکره می کرده لذا آن موقع 
حواســش به این نکته نبوده که آمریکا وقتی می خواهد عهدشــکنی کند حتما با اتکا به قدرت نظامی، اقتصادی، 
سیاســی-دیپلماتیک و یا قدرتی که از پس اتحاد با برخی کشــورهای دیگر به دست می آید چنین کاری را انجام 
می دهد. از کسی که ناخدای کشتی دیپلماسی ایران در دولت تدبیر و امید بوده چنین تصوری از آمریکا و تفکیک 

میان اجزای هویتی یک رژیم سلطه جو واقعا بعید بود.
اذعان به خیانت عباس آخوندی به اشتغال و صنعت

روزنامه دولتی ایران دیروز طی یادداشتی آورده است: »در دنیا و حتی در کشورهایی که رشد جمعیتی منفی 
دارند، برای تحریک اشــتغال، صنعت مســکن را توسعه می دهند و در این کشورها، ساخت مسکن هیچ گاه متوقف 
نمی شود. نمونه آن هم کشورهای اروپایی، آمریکا و کشورهای جنوب شرقی آسیاست. در ایران هم مانند کشورهای 
دیگر بسیاری از صنایع به رونق ساخت و تولید مسکن وابسته است. ۸۰ درصد اشتغال کشور به حوزه کارآفرینی 
در بخش مســکن وابســته و هزار و 2۰۰ گروه شغلی زیرمجموعه این صنعت است. از طرف دیگر ما نیاز به ساخت 
مسکن داریم و بی نیاز از تولید خانه نیستیم. در کشور حدود یک میلیون ازدواج در سال داریم، حدود ۷۰۰ هزار 
مسکن هم به خاطر حوادث طبیعی و حوادث غیرمترقبه یا فرسودگی از دور مصرف خارج می شوند. پس در سال 
یک میلیون و ۷۰۰ هزار مســکن باید بســازیم. اگر حتی هر سال یک میلیون مسکن ساخته شود، بسیاری صنایع 
از صنایع فولاد و ســیمان گرفته تا مصالح ســاختمانی و لوازم خانگی رونق می گیرد. بسیاری از صنایع وابسته به 

پویایی بخش مسکن است.«
این ســخن روزنامه دولت در حالی بیان شده است که عباس آخوندی وزیر پیشین مسکن در قریب به 6سال 
نخســت دولت تدبیر و امید با غیرفعال کردن بخش مســکن بزرگترین ضربه را به اشتغال و صنعت کشور زد. این 
نتیجه ای منطقی اســت که از پس نوشــتار روزنامه ایران به دســت می آید. این وزیر اصلاح طلب در دولت تدبیر و 
امید پس از اســتعفا بادی به غبغب انداخت و گفت: به این موضوع که در این 6ســال و اندی حتی یک باب مسکن 

هم نساخته افتخار می کند!!
شما با چه رویی از شفافیت سخن می  گویید؟

روزنامه شــرق در شماره دیروز خود در گزارشی ســخنرانی دو تن از فعالان اصلاح طلب را پوشش داد که در 
ابتدای آن آمده بود: »نشست انجمن اسلامی معلمان ایران با حضور و سخنرانی محمدرضا عارف و ابراهیم اصغرزاده، 

فعالان سیاسی اصلاح طلب، برگزار شد.«
اما نکته حیرت انگیز این اســت که »محمدرضا عارف« رئیس فراکســیون امید )فراکســیون اصلاح طلبان( در 
مجلس پیشین در بخشی از سخنان خود گفته: »شعار شفاف  سازی داده می شود اما چقدر در اقدامات دولت، قوه 
قضائیه و سایر نهادها شفاف  سازی می کنیم؟ شعارهایی داده می شود که هیچ کدام مبنای عملیاتی شدن ندارد و از 

ابتدا روشن است این شعار عملی نیست و تنها برای رأی است.«
باید به آقای عارف یادآور شــد که هنوز مدت زیادی از دوره اصلاح طلبان در مجلس دهم و عزم جزم شــان 
برای زدن زیر طرح شفافیت نمی گذرد. در آن دوره اصلاح طلبان که در قالب لیست امید در مجلس دهم شناخته 
می شدند یکی یکی با رسانه های مختلف مصاحبه می کردند و بهانه های مضحک در مذمت طرح شفافیت می آوردند. 
حالا رئیس فراکسیون امید در آن مجلس یعنی عارف می گوید »شعار شفاف  سازی داده می شود اما چقدر در اقدامات 

دولت، قوه قضائیه و سایر نهادها شفاف  سازی می کنیم؟« 
ســؤال این است که آقای عارف اگر شــفافیت خوب است چرا فراکسیونی که شما رئیس آن بودید در مجلس 

قبل به عنوان مخالف سرسخت آن مانع تصویبش شد؟!
پایگاه اصلاح  طلبان در بین مردم نهایتا 10درصد

در ادامه گزارش شــرق در شــماره دیروز آمده: »میهمان بعدی این برنامه، ابراهیم اصغرزاده، فعال سیاســی 
اصلاح طلب بود که از طریق لایو اینســتاگرام به این نشســت پیوســت... نماینده اسبق مجلس گفت: »اصلاحات 
می خواســت با پشــتوانه مردم اوضاع را تغییر دهد و قرار نبود نقش زینتی داشــته باشــد و صرفا همه اتفاقات را 

توجیه کنیم.«
باید پرسید در دوره ای که اکثریت مجلس با اصلاح طلبان و متحدانشان در فراکسیون حامیان دولت )مستقلان( 
بود چقدر در مسیر تغییر اوضاع حرکت شد؟ وقتی مطالبه اصلی مردم موضوع معیشت آنهاست و در شرایط نه چندان 

خوبی نیز قرار دارند اصلاح طلبان مجلس دهم چرا در مسیر تغییر اوضاع اقتصادی حتی یک طرح ارائه ندارند؟
این گزارش افزوده است: »ما باید مردمی را به پای صندوق رأی بیاوریم که فقط قشر متوسط نیستند، کارگر، 
پرســتار، دانشجویان، زنان و همه اقشار در آن حضور دارند. آیا اصلاح طلبان می توانند چتر خود را روی این اقشار 
بگسترانند؟ اصلاح طلبان نهایتا ۱۰ درصد بین مردم پایگاه دارند. حتی اگر خاتمی را هم بیاورید، مردم می پرسند 

چه چیزی را می خواهید اصلاح کنید؟«
به راســتی ســؤال مردم همین اســت که اصلاح طلبان چه چیزی را می خواهند اصلاح کنند؟! مثلا آنها در 
4ســال گذشته تمامی کرسی های شورای شهر تهران و شهرداری تهران را در اختیار داشتند. وظایف شورای شهر 
و شــهرداری هم مشخص اســت. حالا اصلاح طلبان بگویند در این 4سال چه چیزی را تغییر دادند به نفع مردم؟ 
برای آلودگی هوای تهران برنامه ای داشتند یا برای ترافیک پایتخت راهکاری اجرایی و موثر ارائه دادند یا در مسیر 
توسعه زیرساخت های شهری و نیز رشد و توسعه توامان ناوگان حمل ونقل عمومی در شهر تهران را دنبال کردند؟! 
چرا اصلاح طلبان نمی توانند وظایف مشــخص شــده و قانونی خود را در نهادهایی که هستند انجام دهند ولی در 

سخنرانی هایی از این دست چنین پرمدعا از نگرانی برای مردم سخن می گویند!
کاهش قدرت خرید مردم در سایه شلختگی اقتصادی دولت 

روزنامه حامی دولت اعتماد روز گذشــته در گزارشــی با اشاره به افسارگسیختگی قیمتها در ماهها پایانی عمر 
دولــت روحانی نوشــت: »افزایش نرخ ارز، قیمت در همه بازارها را تحت تاثیــر قرار داد؛ تلفن همراه، لوازم خانگي 
و حتي خودرو و مســکن. هر چند همچنان در این بازارها خرید و فروش و معامله صورت مي گیرد، اما بســیار کم 
رونق تر. شــاید پربیراه نباشــد اگر ادعا کرد که نرخ ارز نه تنها خریداران واقعي را از بازار خارج بلکه کالاهایي که 
زماني مصرفي به حســاب مي آمدند نیز به کالاي ســرمایه اي تبدیل کرد. نمونه آن نیز تلفن همراه است. با گشتي 
در ســایت ها و فروشگاه هاي فروش تلفن همراه، مي توان به شکاف قیمتي میان برندهاي مختلف همچنین شکاف 
میان قیمت تلفن همراه و حداقل دستمزدها دست یافت... هر چند در این بین عده کمي هستند که قدرت خرید 
گوشــي هاي چند ده میلیوني را دارند، اما عمده افراد جامعه تنها مي توانند گوشي هاي هوشمند ساده و ارزان تري 
را که بتواند پاســخگو برخي نیازهاي شــان باشد، بخرند. با وجود آنکه در چند هفته اخیر نوسانات عجیب و غریبي 
در قیمت دلار رخ نداده و ثبات نسبي به بازار ارز بازگشته، اما همچنان قیمت هاي تلفن همراه کاهش پیدا نکرده 
و ارزان ترین گوشــي هوشــمند در بازار نیز در محدوده ۱.5 تا 2 و نیم میلیون تومان قیمت گذاري شده است. هر 
چند در این بین گوشــي هاي ســاخت داخل قیمت هاي کمتري دارند اما ترجیح مشتري ها به خرید گوشي هایي 

است که عمر بیشتري داشته باشند.«
گفتنی است یکی از ویژگی های بارز دولت تدبیر و امید را می توان در تغییر مسیر بازارها دانست؛ دولتی که به 
دلیل عدم هماهنگی میان کارگزاران خود، سرمایه مردم را فدای شلختگی اقتصادی کرده و شرایط را به گونه ای 

رقم زده است که نمی توان حتی درباره 24 ساعت آینده نیز پیش بینی صحیحی داشت.
در این میان، نقش رئیس جمهور و تأثیر وی بر بازارها بیشــتر از سایر اعضای کابینه اوست؛ روحانی هر گاه از 
رونق اقتصادی می گوید یا از تشدید شرایط سخت می گوید، اوضاع اغلب به هم می ریزد. واکنش مردم و فعالان به 
اظهارات او و سایر اعضای دولت، به قدری غیرقابل پیش بینی شده که گویا همه چیز شکل بازی به خود گرفته است.

خطر تفکر قارونی در كمین انسان ها
 در دعاهای شــب های جمعه می خوانیم: »یا باسط الیدین بالعطیّة«)۱(؛ 
یعني خداي سبحان با کَرَم جامعه را اداره مي کند، خدا کلاس تدریسي دارد 
که مدرّس آن اکرم است، اگر گفتند در فلان حوزه یا فلان کلاس یک فقیه 
دارد درس مي دهــد یعني چه؟ یعني دارد درس فقه مي دهد؛ اگر گفتند در 
فلان سالن دانشگاه فلان مهندس دارد تدریس مي کند یعني چه؟ یعني درس 
هندسه مي دهد؛ فلان جا طبیب دارد تدریس مي کند یعني چه؟ یعني درس 
طب مي دهد؛ اگر گفتند در فلان جا اکرم دارد تدریس مي کند یعني چه؟ یعني 
دارد درس کرامــت مي دهد. فرمود: »اقْرَأْ وَ رَبکَُّ الْکْرَمُ الذَّي عَلَّمَ باِلقَْلمَِ« )2( 
نفرمود خدايِ علیم تدریس مي کند، با اینکه مناســب با »عَلَّمَ الْنِسْانَ ما لمَْ 
یعَْلمَْ« همین علیم بودن است، اما وقتي گفتند خدايِ اکرم دارد تدریس مي کند 
یعني درس کرامت مي دهد، آن وقت اگر به ما گفتند:»تخَلّقوا بأخلاق الله«)3(، 
به اخلاق الهي تأسّــي کنید، یعني هم کریم باشید،هم جامعه را با کَرَم اداره 
کنید. وقتی خداي سبحان همه چیز را آفرید و همه چیز را مي پروراند، با کَرم 
مي پروراند. نمونه هاي فراواني در قرآن کریم در این زمینه هســت که بخشي 
از نمونه ها را در سوره مبارکه »طلاق« مي بینید،خداي سبحان فرمود کسي 
که از ما رویگردان است مشکل خودشان را باید خودشان حل کنند: هر کس 
از یاد من رویگردان شود، زندگی )سخت و( تنگی خواهد داشت؛ )4( یعنی ما 
او را در فشار قرار ندادیم، این خودش، خودش را در فشار قرار داد. این ضَنک 
را به خودش اسِناد نداد فرمود: »مَنْ أعَْرَضَ عَنْ ذِکْري فَإنَِّ لهَُ مَعیشَةً ضَنْکاً« 
نه اینکه ما او را در فشــار و تنگنا قرار دادیم، این خودش، خودش را گرفتار 
کرده؛ اما در سوره طلاق دو بشارت را خدا به او مي دهد و می فرماید: »وَ مَنْ 
یتََّقِ الَلهّ یجَْعَلْ لهَُ مَخْرَجاً وَ یرَْزُقْهُ مِنْ حَیْثُ لا یحَْتَسِبُ«، هر کس تقوای الهی 
پیشه کند، خداوند راه نجاتی برای او فراهم می کند و او را از جایی که گمان 
ندارد روزی می دهد، )5( این »مِنْ حَیْثُ لا یحَْتَسِــبُ« به نحو تنازع به هر دو 
مي خورد نه فعلِ اخیر باشد. اگر کسي مشکلي پیدا کرد و با ایمان بود و باتقوا 
بود خدا مي تواند از راه هایي که او گمان مي کند مشکلش را حل کند ولي آن 

راه را نمي رود، بلکه از راه هایی که گمان نمی کند مشکلش را حل می کند.
خطر تفکر قارونی برای انسان ها

اگر از راه هاي عادي که خود شــخص پیش بیني کــرده روزيِ او تأمین 
بشود، خطر تفکّر قاروني هست، قارون هم همین حرف را زد که »إنِمَّا أوُتیتُهُ 
عَلی  عِلمٍْ عِنْدي«)6( من خودم درس اقتصاد خواندم ،مشکل اقتصادي را بلدم 
و خودم آن را حل کردم. خدا این برکت توحید را، علم به غیب را و ایمان به 
غیب را به عنوان بهترین نشانه کَرم به پرهیزکاران مي دهد، روزيِ او را تأمین 
مي کند اما نه »مِن حیث یحتسب«، »مِنْ حَیْثُ لا یحَْتَسِبُ« مشکل او را حل 
مي کند اما نه »مِن حیث یحتســب«، »مِنْ حَیْثُ لا یحَْتَسِبُ«. تا او ایمانِ به 
غیبش که ذخیره دنیا و آخرت است، یعني توحید روشن بشود، این »لا إله 
الاّ الله« در تمام زندگي او ســریان پیدا کند، این مي شود درس کَرم. درست 
اســت خدا اداره مي کند، فرمود: اگر کسي باتقوا بود و مشکلي براي او پیش 
آمــد ،ما حل مي کنیم و اگر نیازمند به رزق بود ،چه اینکه اســت ،ما تأمین 
مي کنیم؛ اما روایاتي که در ذیل این آیات آمده است آنها را ملاحظه بفرمایید، 
لحن خود آیات را هم ملاحظه بفرمایید. در بعضي از روایات دارد که »أبي الله 
ســبحانه و تعالي أن یرُزق عباده المتّقین الاّ مِن حیث لا یحَتسب«، خداوند 
بندگان پرهیزکارش را فقط از جایی که گمان نمی کنند روزی می دهد.)۷( این 
»مِن حیث یحتســب« خطر تفکّر قاروني را دارد، وقتي قوم قارون به رهبري 
موسي)ع( به قارون گفتند: »همان گونه که خدا به تو نیکی کرده تو هم نیکی 
کن«)۸( گفت: »این ثروت را صرفا بوســیله دانشی که نزد من است به دست 
آورده ام!« این خطر براي خیلي از ما حوزویان و دانشــگاهیان هم هست، ما 
مي گوییم ما خودمان چهل ســال دود چراغ خوردیم، این همان حرف قارون 
اســت ،یا مي گوید: من خودم چهل سال زحمت کشیدم به این مقام رسیدم 
«، هر نعمتی  ،این همان حرف قارون اســت، اگر »ما بکُِمْ مِنْ نعِْمَةٍ فَمِنَ الَلهّ
که دارید از جانب خداســت.)9( تعلیم قرآن است،باید بگوییم خدا را شکر که 
او به ما داد. خیلي ها رفتند در حوزه اما همه شان به جایي نرسیدند، خیلي ها 
رفتند به دانشگاه اما همه استاد نشدند، خیلي ها رفتند به طرف کشاورزي و 
دامداري اما همه موفق نشــدند.در ادعیه تعقیبات بعضي از نمازها این است 
»اللهمّ ما بنِا من نعمة فمنک«)۱۰(خدایا هر نعمتي که به ما رســیده است از 
توســت. این کریمانه مردم را عالمِ کردن است، این همان تجلّي خدا در آینه 

کتاب خودش است.
 روش خداوند برای افزایش ایمان انسان به غیب

نفرمود من مشــکل شما را حل مي کنم تا کسي بگوید این راه هایي 
که ما مي رویم مشکل گشاست؛ فرمود این راهي که شما مي روید وظیفه 
شماست، ولي من از این راه  حل نمي کنم، از یک راه دیگري حل مي کنم تا 
شما به آن راه غیب امیدوارتر باشید. حالا در بعضي از روایات ما هم هست 
کــه »کُن لما لا ترجوا أرجي منک لما ترجوا«، به آنچه امیدش را نداری 
امیدوارتر باش تا آنچه بدان امید داری )۱۱( ما در عین حال که موظّفیم با 
خوف حرکت کنیم، از رجا و امید هم باید طرْفي ببندیم که »بین خوف و 
رجاء« حرکت کنیم. اما به ما گفتند امیدِ شما به راهي که امیدوار نیستید، 
بیشتر باشد،بعد سه استدلال هم در همین روایات کردند؛ فرمودند موساي 
کلیم به امید نار رفت)۱2( ولي نور، گیر او آمد، نبوّت گیرش آمد. بلقیس به 
امید حکومت و سلطنت و مشورت و شرکت در سلطنت رفت ولي اسلام 
نصیبش شد،ســاحران فرعون به امید جایزه رفتند ولي اسلام نصیبشان 
شد، این سه نمونه در آن روایت هست، فرمود: »به آنچه امیدش را نداری 
امیدوارتر باش از آنچه بدان امید داری«، این دعوت به غیب است ،گرچه 
همه کارها را خدا به عهده دارد اما ایمانِ به »هو الباطن« مشکل ما را بهتر 
حل مي کند، بنابراین پرورش قرآن، تربیت قرآن یک کتاب عربي محض 
نیست، تدبرّ در قرآن قسمت مهمّش این است که انسان را موحّد بار بیاورد.
 بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله(
در جلسه درس اخلاق؛ 92/11/3 
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خوان حکمت هر دو هفته یک بار روزهای یک شنبه منتشر می شود.

درمکتب امام

می خواهیم سرنوشت مان را خودمان تعیین كنیم
ما می خواهیم که سرنوشــت ما را خودمان تعیین کنیم نه سفارت 
آمریکا و سفارت شوروی. ما می خواهیم که مملکت خودمان را خودمان 
تعمیر کنیم نه  یهودي ها و اسرائیل. ما می خواهیم مملکت مان را آزاد 
کنیم؛ اختناق در مملکت ما نباشد. ما می خواهیم ارتش ما آزاد باشد؛ 

اسرائیل در آن تصرف نکند، آمریکا در آن تصرف نکند.
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ما قطره ای از ارتش تو هستیم، خمینی
به مناسبت سالروز دیدار همافران با امام)ره(

فرهنگی در نشســت خبری گفت كه 
اما  موافق  به رغم 153رای  طرح شفافیت 
چون به دو-سوم آرا نیاز داشت 3رای تا 
تصویب كم آورد اما ساز و كاری در آیین 
نامه هســت تا دوباره این طرح به صحن 
بازگردد؛ طرح شفافیت را در مجلس یازدهم 

به نتیجه می رسانیم.
»محمدحسین فرهنگی« سخنگوی هیئت 
رئیسه مجلس شورای اسلامی  دیروز در نشست 
خبری با اشاره به رد کلیات لایحه بودجه ۱4۰۰، 
گفت:  درباره لایحه بودجه انتقاداتی در برخی 
رسانه ها مطرح شد که مشخص نشده است لایحه 
دولت به رأی گذاشته شده یا گزارش کمیسیون 
تلفیق؛ این ایراد وارد نیست، چرا که هر طرح یا 
لایحه ای که از روز اول وارد مجلس می شود تا 
به قانون تبدیل شود، در این فاصله اگر طرح باشد 
به آن طرح اطلاق می شود و اگر لایحه باشد به 
آن لایحه اطلاق می شود از این رو لایحه ای که 
به مجلس می آید و در کمیسیون بررسی می شود 

تا پایان بررسی عنوان آن لایحه است.
وی بــا بیان اینکه رئیــس مجلس هنگام 
رأی گیری به صراحت اعلام کرد که اگر کلیات 
لایحه بودجه تصویب شود، وارد جزئیات گزارش 
کمیســیون تلفیق می شــویم، افزود: به همین 
جهت هیچ ابهامی در ارتباط با اعلام رأی و نحوه 

رأی گیری بودجه ۱4۰۰ وجود نداشته است.
عدم همراهی اجرا كننده

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس اظهار داشت: 
از ابتدای ورود لایحه بــه مجلس، ابهاماتی در 

اذهان نمایندگان وجود داشــت و دولت هم در 
هیچ مرحله ای با اصلاحات کمیســیون تلفیق 
همراهی نکرد، حتی در جلســه بررسی کلیات 
بودجه نیز نماینده دولت به صراحت اعلام کرد 
»ما این تغییرات را قبول نداریم.« بالاخره اجرا 
کننده، دولت است از این رو وقتی اعلام می کند 
ما همراهی نمی کنیم طبیعی است که نمایندگان 

هم نظر مساعد ندهند.
وی درخصــوص وضعیت لایحــه بودجه 
۱4۰۰ بعد از رد شــدن آن از ســوی مجلس، 
توضیــح داد: در اصل اینکه دولــت چه انجام 
خواهد داد، بنده اطــلاع دقیقی ندارم، چرا که 
مواضع متناقضی از دولت مطرح می شــود، اما 
آنچه مســلم است در آیین نامه داخلی مجلس 
در مواردی که کمیسیون تلفیق، کلیات بودجه 
را تایید کرده باشد و صحن علنی آن را رد کند، 
ما شــاهد سکوت آیین نامه هستیم؛ اگر چنین 
اتفاقی بیفتــد در تبصره ای از ماده ۱۸4 آیین 
نامه داخلی مجلس آمده است که به سایر مواد 

آیین نامه مراجعه شود.
ســخنگوی هیئت رئیســه مجلس با بیان 
اینکه اگــر دولــت لایحه جدیــدی ارائه کند، 
مسلماً مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت و اگر 
لایحه ارائه نکند، مجلس مجبور است رأساً وارد 
این موضوع شده و تا سه دوازدهم مصوب کند، 
افزود: یا اینکه اگر دولت بیشتر از سه دوازدهم 

بخواهد، باید لایحه بدهد.
فرهنگی افزود: در اصل تصویب کلیات یک 
لایحه به معنای ورود به جزئیات اســت، حال 

این لایحه تغییرات داشــته یا نداشته باشد، از 
این رو زمانی که کلیات لایحه به رأی گذاشــته 
می شود بنابراین است که بعد از تصویب کلیات 
آن وارد جزئیات یا همان گزارش کمیسیون های 
تخصصی شویم که در اینجا کمیسیون تخصصی 

لایحه بودجه، کمیسیون تلفیق است.
وی بــا بیان اینکــه دربــاره »رد« کلیات 
لایحه بودجه، اتفاق خاصــی که خارج از رویه 
مجلس باشد، صورت نگرفت، اظهار داشت: اما 
از یــک جهت متفاوت عمل شــد که بعد از رد 
شــدن کلیات، آیا لایحه به کمیسیون مربوطه 
بازمی گردد و یا مانند ســایر طرح ها و لوایح از 
مسیر رسیدگی مجلس خارج می شود؟ که باید 
گفــت با توجه به اینکه لایحــه بودجه، احکام 
خاصی دارد و در گذشته برداشت این بوده که 
باید به کمیســیون تلفیق بازگردد و حتی یکی 

دو مورد نیز اینگونه انجام شد.
سخنگوی هیئت رئیســه مجلس گفت: در 
واقع مرجع تشــخیص آن هیئت رئیسه مجلس 
اســت بنابراین در این خصوص هیئت رئیســه 
به طور مشــخص وارد موضوع شده و بحث های 
مختلفی صورت گرفت که دو برداشــت وجود 
داشــت که این برداشت ها به رأی گذاشته شد 
و در نهایت اکثریت نظر به بازگشــت لایحه به 

دولت را داشتند.
طرح شفافیت را به نتیجه می رسانیم

وی همچنیــن درخصــوص کلیات طرح 
»شفافیت آراء نمایندگان«، که با وجود ۱53رای 
موافق تصویب نشد، اظهار داشت: این طرح برای 

تصویب سه رای کم آورد چون به دو-سوم آرا نیاز 
داشت. بعضی رسانه ها به این نکته اشاره کرده 
بودند که چون مغایر آیین نامه بود رای نیاورد، 
خیر- در قانون اساسی برای هر موضوعی که به 
آیین نامه داخلی مجلس مربوط است ]چه کلیات 
و چه جزئیات[ نصاب دو-سوم تعیین شده است.
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس با بیان اینکه 
کسر سه نفر و عدم رأی آوری این طرح به معنی 
خارج شدن آن از دستور کار نیست و آیین نامه 
راهکارهایی پیش بینی کرده که از آن استفاده 
می شود، افزود: برخی نگرانی های نمایندگان هم 
در بررسی رفع می شــود و تلاش می کنیم که 

موضوع شفافیت حتما به نتیجه برسد.
فرهنگی درباره طرح اصلاح قانون انتخابات 
ریاســت جمهوری نیز گفت: در رسانه ها اعلام 
کردند که این طرح توســط شورای نگهبان رد 
شده است در حالی که این واقعیت ندارد و این 
طرح به طور کامل رد نشــده بلکه ایراداتی در 
برخی مواد از سوی شورای نگهبان مطرح شده 
که همه قابل رفع اســت. امیدواریم در روزهای 
آینده با رفع ایراد شــاهد قانــون معینی برای 
انتخابات ریاست جمهوری باشیم که این امر قطعا 

قبل از انتخابات به انجام می رسد.
ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس همچنین 
درباره سفر رئیس مجلس به کشور روسیه، گفت: 
ما همواره دیپلماسی پارلمانی داشته و بخشی از 
آن توسط رئیس مجلس انجام می شود و دعوت 
به این ســفر نیز از مدت ها پیش توسط رئیس 

مجلس دومای روسیه انجام شده بود.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس در نشست خبری:

مجلس یازدهم طرح شفافیت را به نتیجه خواهد رساند

سرویس سیاسی- 
عکس دیدار همافران با امام خمینی در 
جریان انقلاب، یکی از معروف ترین تصاویری 
بود كه در روزهای منتهی به فروپاشی رژیم 
پهلوی منتشر شد. مرحوم حسین پرتوی، 
عکاس پیشکسوت انقلاب، با عکسی كه روز 
19 بهمن ماه 1357 از دیدار همافران با امام 
خمینی گرفت، نامش برای همیشه در تاریخ 
عکاسی ایران به ثبت رسید.این عکس جدا 
از جنبه خبری خود، جنجال های بسیاری به 
وجود آورد و به عنوان یک سند برای یکی از 
مهم ترین اتفاقات انقلاب در تاریخ عکاسی 

ماندگار شد. 
ماجرا از این قرار بود که روزنامه کیهان روز 
۱9 بهمن ماه ۱35۷ خبر دیدار و بیعت پرسنل 
نیروی هوایی با امام را به همراه عکســی از این 
دیدار در صفحه اول خود منتشر کرد. در شرح 
این عکــس در صفحه ۱ کیهان آمده بود : »با 
وجود اینکه اعلام شده بود آیت الله العظمی امام 
خمینی به علت برنامه راهپیمایی امروز برنامه 
دیدارهای خویش را لغو کرده اند، معذالک امروز 
هزاران تن از افراد نیروهای مســلح در خیابان 
ایران و اقامتگاه آیت الله العظمی امام خمینی به 
طرفداری از مهندس بازرگان رژه رفتند. در این 
مراسم از همه نیروها و همچنین همافران شرکت 
داشتند و مراســم ابراز وفاداری به صورت رژه 
انجام گرفته است و شعاری داده نشد. نیروهای 
مسلح در این رژه عکسهای امام خمینی را دست 
در دست داشتن و پلاکاردهایی که نشان دهنده 

رسته و نیروی مربوط بود حمل می کردند«
همچنین خبرنگار کیهــان فضای بیرونی 
این مراســم را اینگونه شرح داده بود : »ساعت 
۱۰:3۰ نزدیک به دو هزار تن از همافران و درجه 
داران و خلبانــان نیروی هوایی از حوالی میدان 
فوزیه )امام حسین علیه السلام( گذشته اند و از 
طریق خیابان روشندلان به سیل راهپیمایان در 
خیابان روشندلان پیوستند. افراد نیروی هوایی 
لباس نظامی به تن دارند و شــعارهایی به نفع 
]آیت الله[خمینی می دهند. اطراف افراد نیروی 
هوایی، مردم زنجیره تشکیل داده اند و به شدت 
مواظب هستند کسی از آنها عکسبرداری نکند. 

در این میان مردمی که در حاشیه خیابان و در 
داخل پیاده روها ایستادند افراد نیروی هوایی را به 
شدت تشویق می کنند و عده ای از آنان نیز گریه 
می کنند. در میان افراد نیروی هوایی نزدیک به 
صــد درجه دار نیروی زمینی با یونیفرم نظامی 
دیده می شوند. این گروه شعار می دهند »درود 
بــر خمینی رهبر آزادگان«. این گروه همچنین 
پلاکاردهای پارچــه ای با خود حمل می کردند 
»ما قطره ای از ارتش خمینی هســتیم«. ریزش 
نم نم باران در این ساعت ۱۱ صبح شروع شده 
است و گروه کثیری از راهپیمایان که با خود چتر 
آورده انــد چتر های خود را باز کرده اند. جمعیت 

هم اکنون به نزدیک میدان 24 اسفند )انقلاب( 
رسیده است.«

انتشــار این خبر، واکنــش دولت بختیار را 
در پی داشــت. دولت در آستانه سقوط او خبر 
را تکذیــب کرد، عکس را دســتکاری و مونتاژ 
شده دانست و دستور دستگیری حسین پرتوی 

صادر کرد.
رادیو ایران هم در بخش خبری ســاعت 2 
بعدازظهر روز 2۰ بهمن، خبری به این شــرح 
پخش کرد: »ســخنگوی ستاد بزرگ ارتشتاران 
اعلام کرد: در صفحه یکم روزنامه کیهان مورخ 
پنجشــنبه ۱9 بهمن مــاه ۱35۷ عکس بزرگ 

و مونتاژ شــده و غیرواقعی تحت عنوان »امروز 
هزاران نظامی رژه رفتند«، چاپ شده است که 
غیرواقعی بــودن آن برای هر کس که به اصول 
اولیه مونتاژ عکاسی آشنایی داشته و به مقاصد 
شــوم تفرقه اندازان و آن هایی که می خواهند در 
صفوف بهم پیوسته و مستحکم ارتش رخنه نموده 
و از این راه به آمال و آرزوهای خود برسند کاملًا 
آشکار است. ستاد بزرگ ارتشتاران با جلب توجه 
هم میهنان عزیز این گونــه اعمال ناجوانمردانه، 
دست اندرکاران را به اتهام جعل و نشر اکاذیب به 
منظور تحریک و اهانت به مقام ارتش که مبرا از 
دخالت در امور سیاسی است برابر مقررات قانون 
دادرسی و کیفر ارتش مورد تعقیب قرار خواهد 
داد«. این خبر همچنین تا فردای آن روز بار ها از 

رادیو و تلویزیون پخش شد.
بعد از اعلام این موضع از ســوی سخنگوی 
ستاد ارتشتاران بود که کمیته تبلیغات دفتر امام 
خمینی، با انتشار اعلامیه ای صحت عکس کیهان 

را تایید کرد. 
روزنامــه کیهان روز شــنبه 2۱ بهمن ماه 
با انتشــار مجدد این عکــس در صفحه ۱ خود 
نوشت: »تبلیغات دفتر امام خمینی صبح امروز 
با انتشار اعلامیه صحت عکس کیهان پنجشنبه 
)۱9 بهمن( را تایید کرد. سخنگوی کمیته اعلام 
کرد: دیروز و دیشــب به دنبال انتشــار اعلامیه 
ستاد بزرگ ارتشتاران درباره جعلی بودن عکس 
کیهان مربوط به رژه نظامیان از برابر امام خمینی 
گروه های بی شــماری از طریــق تلفن و حضور 
واقعیت را جویا شدند. بنابراین با انتشار اعلامیه 
زیر نظر کمیتــه تبلیغات درباره عکس جنجال 
برانگیز کیهان اعلام می کنیم روز پنج شنبه ۱9 
بهمن ماه ســاعت ۸:3۰ صبح در حضور هزاران 
نفر تماشاچی در خیابان های اطراف محل سکونت 
امام و نیز در منزل، نظامیان به رژه پرداختند و 
آنچه کیهان نوشته و عکسی که در صفحه اول آن 
چاپ شده کاملاً صحیح و مورد تایید ما می باشد.

کمیته تبلیغات دفتر امام خمینی.
بعد ها روز ۱9 بهمن به پاس اقدام شجاعانه 
پرسنل نیروی هوایی در ۱9 بهمن 5۷ از سوی 
امام خمینی)ره( به عنوان روز »نیروی هوایی« 

نامگذاری شد.

در اجرای قانون آیین دادرسی كیفری، 
بخشنامه »الزام دادســرا ها و دادگاه ها و 
ضابطان دادگســتری به پذیرش مستقیم 
شکایات مردم« از سوی رئیس  قوه قضائیه 

ابلاغ شد.
به گزارش خبرگزاری میزان، در اجرای قانون 
آیین دادرسی کیفری، مصوب ۱392 با اصلاحات 
و الحاقات بعدی و به منظور افزایش دقت و سرعت 
در ارائه خدمات قضایی و کاهش اطاله دادرسی در 
تقدیم شکایات و اطلاع رسانی به اصحاب پرونده در 
مراحل تحقیقات مربوط، بخشنامه »الزام دادسرا ها 
و دادگاه هــا و ضابطان دادگســتری به پذیرش 
مستقیم شکایات مردم« از سوی رئیس  قوه قضائیه 
ابلاغ شد. فراهم نمودن امکان ارسال شکایت به 
صــورت خودکاربری از طریق ســامانه خدمات 
الکترونیک قضایی، اطلاع رسانی به اصحاب پرونده 
حسب مورد درخصوص نحوه پیگیری شکایات، 
نظارت بر ثبت و ارسال سریع شکایات دریافتی 
توسط دفاتر خدمات الکترونیک و ایجاد دسترسی 
الکترونیکی به دادستان ها جهت نظارت بر نحوه 
ارجاع شکایات از جمله اقداماتی است که در سایه 

اجرای این دستورالعمل تحقق می یابد.
در متن این بخشنامه آمده است:

»در اجرای قانون آیین دادرســی کیفری، 
مصوب ۱392 با اصلاحات و الحاقات بعدی و به 
منظور افزایش دقت و ســرعت در ارائه خدمات 
قضایی و کاهش اطاله دادرسی در تقدیم شکایات 
و اطلاع رســانی به اصحاب پرونــده در مراحل 
تحقیقات مربوط، از تاریخ صدور این بخشــنامه 
مراجع قضایی، ضابطان دادگستری و مرکز آمار و 
فناوری اطلاعات قوه قضائیه موظف به رعایت و 

اجرای موارد زیر می باشند.
۱- در صورت مراجعه به دادسرا، دادستان ها 
در اجرای ماده 69 قانون آیین دادرسی کیفری، 
شکایت کتبی و شفاهی را همه وقت قبول و نسبت 
به ثبت الکترونیکی آن در سامانه مدیریت پرونده 

قضایی اقدام نموده و به قید فوریت آن را حسب 
مورد جهت انجام اقدام قانونی با صدور دستورات 
لازم به ضابطان دادگســتری یا به یکی از شعب 

دادسرا و یا شورا های حل اختلاف ارجاع کنند.
2- برابر مواد 3۷ و 44 قانون آیین دادرسی 
کیفری، ضابطان دادگستری مکلف اند شکایتی 
کتبی یا شــفاهی را همه وقت قبول نمایند، لذا 
در صورت مراجعه شاکی به ضابطان، ضمن قبول 
شکایت، در جرائم مشهود، تمام اقدامات لازم را 
به منظور جمع آوری و حفظ آلات، ادوات، آثار و 
ادله وقوع جرم و جلوگیری از فرار یا مخفی شدن 
متهــم به عمل آورده و تحقیقات لازم را انجام و 
بلافاصله شــکایت و نتایج اقدامات انجام شده را 
نزد مقام قضایی مربوط ارسال نمایند. در جرائم 
غیر مشــهود با قید فوریت مراتب را برای کسب 
تکلیف و اخذ دســتور های لازم به مقام قضایی 

مربوط اعلام نمایند.
3- با توجه به الزامی بودن ثبت نام مراجعان 
در ســامانه ثنا )ثبت نام الکترونیکی( واحد های 

قضایی مســتقیماً نسبت به ثبت نام الکترونیکی 
کلیه شکات و متهمانی که در سامانه فوق ثبت نام 

نشده اند، اقدام نمایند.
4- دادستان ها و روسای دادگستری موظف اند 
بر نحوه پذیرش و ارسال شکایات و فرایند مربوط 
نظارت نموده و چنانچه صلح و ســازش توسط 
شــورای حل اختلاف و اجرای دستور یا تکمیل 
تحقیقات مقدماتی در شــکایاتی که به ضابطان 
ارجاع می شــود، در مهلت مقرر میسر نشود، به 
محــض اتمام مهلت مذکــور مراتب را پیگیری 

نمایند.
5- مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه 

اقدامات زیر را ظرف سه ماه معمول می نماید:
الف- فراهم نمودن امکان ارســال شکایت 
به صورت خودکاربری از طریق ســامانه خدمات 
الکترونیک قضایی در شکایاتی که فاقد پیچیدگی 

است.
ب- فراهــم نمودن امکان خودکاربری برای 
 اشــخاصی که دانش حقوقــی لازم جهت طرح 

شکایت را دارند.
پ- اطلاع رســانی به اصحاب پرونده حسب 
مورد درخصوص ارسال شکوائیه به مرجع ذیربط 
و نحوه پیگیری شکایات و نتیجه اقدامات انجام 
شــده به ترتیب مقرر در این بخشنامه از طریق 

پیامک یا طریق مقتضی دیگر.
ت- فراهم نمودن امکان ارســال شکایات و 
نتیجه تحقیقات از طریق ضابطان دادگســتری 
به مقام قضایی و ارســال دســتورات قضایی به 
ضابطان از طریق الکترونیک، با همکاری ضابطان 

دادگستری.
ج- نظارت بر ثبت و ارســال سریع شکایات 
دریافتی توسط دفاتر خدمات الکترونیک به مرجع 

قضایی ذیصلاح.
چ- ایجاد دسترسی الکترونیکی به دادستان ها 

جهت نظارت بر نحوه ارجاع شکایات.
نظارت بر حســن اجرای بخشنامه حسب 
مورد یا روســای کل دادگستری و دادستان کل 

کشور می باشد.«

از سوی رئیس  قوه قضائیه انجام شد

ابلاغ بخشنامه »الزام پذیرش مستقیم شکایات مردم« به دادسرا ها، 
دادگاه ها و ضابطان دادگستری

بقیه از صفحه 2
روســیه فقط به قدرت نظامی تکیه می كند و چین به فعالیت 
اقتصادی. اما این دو عامل نمی  تواند به تنهایی گودال عمیق قدرت را در 
منطقه بپوشاند. اتحادیه اروپا هم از حضور در صحنه بین المللی به  عنوان 

قدرتی بزرگ عاجز است و در خاورمیانه هم قادر به كاری نیست«.
8- ركن مواجهه  تركیبی آمریکا، بی ارزش نمایی موفقیت های 
ایران و كتمان فشلی فزاینده خویش است. به همین دلیل، دولت 

بایدن آرزواندیشانه از ایران می خواهد مذاكره درباره اقتدار نظامی 
و منطقه ای اش را به توافق لگدمال  شــده برجام اضافه كند، تا در 
مقابل، بتواند از صنــدوق بین المللی پول، برای مبارزه با كرونا وام 
بگیرد و دسترسی محدودی به بخشی از منابع مالی بلوكه شده پیدا 
كند! هدف چیست؟ همان كه توماس فریدمن تحلیلگر دموكرات 
در نشست »اندیشکده شورای روابط اعراب و آمریکا« گفت: »اگر 
   ترامپ و پمپئو همراه شركای اروپایی، سراغ ایرانی  ها می   رفتند و با 
وعده برداشــتن تحریم می   گفتند ما فقط می   خواهیم 15 -10 سال 
دیگر به مدت توافق بیفزاییم و آزمایش  های موشکی شما محدود 
شود، ایرانی   ها در بالاترین سطوح حکومت با هم درگیر می   شدند. 
نیمی   می گفتند از پیشــنهاد استفاده كنیم، نیمی    دیگر می  گفتند 
نه. باید پیشنهادی روی میز گذاشت كه برای بخشی از حاكمیت، 
وسوسه انگیز باشد«! و به همین دلیل، موضوع نشست روز جمعه 
شورای امنیت ملی بایدن با محوریت ایران، بررسی این موضوع بود 
كه به سمت بازگشت به توافق پیش از انتخابات ایران حركت كنند، 

یا منتظر پس از انتخابات ایران بمانند«.

ایران در ارزیابی آمریکا ؛
مهیب تر از چین و روسیه

یادداشت روز


